
 

 

03.09.2018 

I medfør af § 37, stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

Spørgsmål til Naalakkersusiut:  

1. Har Naalakkersuisut modtaget en ansøgning om udvinding af uran i 

Kuannersuit? 

 

2. Er det korrekt at det er problematisk at der mangler handleplaner omkring 

flourforurening i naturen ved ansøgningen? 

 

3. Er hele Naalakkersuisut enige om uransagen samt at der skal udvindes uran? 

 

4. Kan Naalakkersuisut erkende at hvis der skal udvindes uran, at det vil være 

problematisk at minen ligger op ad byen? 

 

5. Kan Naalakkersuit bekræfte, at det forhold at en kommune har godkendt B-

nummerring af et hus der ligger direkte ved fode af fjeldet, gør at man kan sige 

at Kuannersuit ligger inde i byen? 

 

6. Kan Naalakkersuisut gøre rede for, hvor planer om forarbejdningspladsen og 

affaldsdepot skal pladseres? 

 

7. Hvordan vil Naalakkersuisut gøre den meget lukkede politiske behandling 

mere åben? 

 

8. Har Naalakkersuisut i forbindelse med planlægningen medtaget 

Inatsisartutudvalget ved orienteringer om sagen i de sidste 3 år? 

 

9. Hvilke ekstraordinære initiativer har man sammen med Kommuni Kujalleq 

gjort for at sikre lokalbeskæftigelse, idet man har stor tiltro til at minen vil 

skabe arbejdspladser? 

 

10. Hvorfor accepteres GME’s udmeldinger om arbejdets opstart gennem pressen 

stiltiende af Naalakkersuisut?  



 

11. Departementet fremstår at den styres fra GME, som viser sig ved at 

Naalakkersuisut nægter at besvare spørgsmål med den begrundelse af sagen 

kører for lukkede døre, mens GME taler åbent om disse i pressen? 

 

12. Hvad er begrundelsen for at Naalakkersuisut ikke kan diktere krav overfor 

GME og ikke politisk kan sætte dem på plads? 

 

13. Hvorfor har man fra politisk hold ikke udarbejdet planer, udover de planer 

som GME har lagt? Skal dette forstås sådan at man blot afventer GME’s 

planer? 

 

14. Hvilke krav stiller Naalakkersuisut ved deres korrespondancer med GME? 

(Medlem af Inatsisisartut Aqqaluaq B. Egede, Inuit Ataqatigiit) 

Begrundelse: 

Det bliver mere og mere mærkelig at være tilskuer til Naalakkersuisut langsommelighed og at 

samfundet kun bliver orienteret om sagen via GME’s udmeldinger til pressen. Det lader til at 

Naalakkersuisut styres af GME, idet der kun oplyses om politisk sagsbehandling gennem GME’s 

udmeldinger til pressen, hvilket de synes at være ude af kontrol.  

Det føles som om, at GME har overtaget den politiske myndighed. Naalakkersuisut opfører sig som 

om de ikke kan udtale kritik af GME og virksomhedens gentagne udmeldinger til samfundet, om 

hvad der skal ske i Kuannersuit viser at sagen ikke længere styres af politikerne, hvorfor jeg ønsker 

gennem mine spørgsmål at få oplyst hvordan Naalakkersuisut agter at stramme op omkring disse. 

Jeg ønsker at mine spørgsmål besvares inden for 10 arbejdsdage. 


